

学术研究

(1958年创刊)

2009年第7期 总第296期

出版日期:7月20日

哲学

- 黑格尔所有权理论的哲学诠释 萧诗美 5
- 康德“自然天体史”视野中的先验哲学与美学
——由“原初物质”至“道德神学”之目的论 劳承万 16
- 分工与“个人”的全面发展
——《德意志意识形态》文本语境中的分工思想研究 薛秀军 31
- 关于社会心态研究的述评 程家明 36

政法 社会学

公共财政问题研究【四篇】

- 论“公共财政”的宪法内涵
——基于宪法释义学的理论视角 周刚志 42
- 论人大的预算修正权 张献勇 48
- 预算审议：公共财政的制度根基 戴激涛 54
- 地方人大审议预算的宪法政治
——以承德市人大发回预算草案为例 朱孔武 60
- 回应型政府：理论基础、内涵与特征 卢坤建 66

经济学 管理学

- 30年我国农村金融体系变迁与体制改革的问题探讨
——兼论广东农村金融体制改革的深化路径 胡浩民 张乐柱 71
- 19世纪以来美国的四次经济危机及其应对策略分析 吴晨 李孔岳 78
- 论驰名商标的国际认定及保护模式研究 顾亦鸣 85
- 世界经济危机下的中国经济走势与对策 王曦 陆荣 蔡荣鑫 91
- 产业结构系数：经济增长理论分析的新思路 赵今朝 龚唯平 97
- 广东金融发展中的几个问题 周高雄 103

(月刊)

各学科室电子邮箱：
政法 gzphilaw@yahoo.com.cn
哲学 gzphl@yahoo.com.cn 历史 gzhist@yahoo.com.cn
经济 gzronger88@yahoo.com.cn 文学 gzliter@yahoo.com.cn

历史学

- 论“民生主义”的内容及其当代意义 郑大华 107
北宋经筵中的师道实践 姜 鹏 114
我国古代对冲自然灾害风险的“荒政”探析 张介明 122
论清末新军的国家失控 苏全有 128
旧学与新制：清末提学使东游见闻与认知 安东强 133

文学 语言学

文学教育研究【二篇】

- 欧阳修的文学教育与宋代文学的发展 马东瑶 139
中国教育的现代转型与古代文学研究学科的初创 苗怀明 146
论明代的幛词 刘湘兰 153

·学术动态·

- 广东省召开纪念杜国庠诞辰 120 周年座谈会 王 可 41
我国少数民族语言文学发展及其学科建设研讨会在穗召开 原 石 90

英文摘要 159

Academic Research

CONTENTS

No.7, 2009

A Philosophical Explanation of Hegel's Theory of Ownership	Xiao Shimei (5)
Mr. Kant's Apriorism Philosophy and Aesthetics in the Vision Field of 'Natural Celestial History': a Teleology from 'Original Matter' to 'Ethical Theology'	Lao Chengwan (16)
On the Division of Labor and the Comprehensive Development of 'Individuals': an Approach to the Thought of Labor Division in the Contextual Discourse of 'Germanic Ideology'	Xue Xiujun (31)
A Comment on the Studies of Social Psychological Manner	Cheng Jianing (36)
Four Essays on the Problems concerning Public Finance Constitution	
On the Constitutional Content of 'Public Finance' Based on the Theoretical Angle of Constitutional Interpretation	Zhou Gangzhi (42)
On the Right of the National People's Congress in Amending Budget ...	Zhang Xianyong (48)
Budget Review: as a foundation of the Public Finance System	Dai Jitao (54)
Constitutional Politics in the Budget Reviewed by Local People's Congress	Zhu Kongwu (60)
On Responsible-type Government: Theoretical Base, Content and Characteristics	Lu Kunjian (66)
An Approach to the Problems in the Change of Chinese Rural Financial System and the System Reform in the Last 30 Years	Hu Haomin and Zhang Lezhu (71)
The Four Economical Crises and the Correspondent Countermeasures of the United States since 19th Century	Wu Chen and Li Kongyue (78)
International Acknowledgement of Well-known Trademarks and the Pattern of Protecting Them	Gu Yiming (85)
On China's Economical Tendency and Countermeasures under the World's Economical Crisis	Wang Xi, Lu Rong and Cai Rongxin (91)
Parameter of Industrial Structure: a New Thinking Rout for the Theoretical Analysis of Economical Increase	Zhao Jinzhao and Gong Weiping (97)
Several Problems in Guangdong's Financial Development	Zhou Gaoxiong (103)
On the Content and Current Significance of the Principle of People's Livelihood	Zheng Dahua (107)
The Practice of Classical Texts Master-hood in Palace of the Song Dynasty ...	Jiang Peng (114)
A Study of the Countermeasures against Natural Calamities in Ancient China	Zhang Jieming (122)
The National Getting out of Control of the New Army in the Qing Dynasty	Su Quanyou (128)
The Old Learning in the New System: What the Educational Officials Saw and Heard in Visiting Japan in the Late Qing Dynasty	An Dongqiang (133)
Two Essays on Literature Education	
Mr. Ouyang Xiu's Literature Education and the Literature Development in the Song Dynasty	Ma Dongyao (139)
The Modern Transformation of China's Education and the Beginning of the Studies of Ancient Chinese Literature Set Up as a Discipline	Miao Huaiming (146)
On the Appreciative Ci Poems Written on Silk Sheet in the Ming Dynasty	Liu Xianglan (153)
A Report on the Forum for Mr. Du Guoxiang's 120th Birthday Anniversary Held in Guangzhou	(a correspondent of the Journal) Wang Ke (41)
A Report on the Symposium on Chinese Minority Nationality Languages and Literatures and Their Disciplines Construction	(a correspondent of the Journal) Yuan Shi (90)
English Main Abstracts	(159)
